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 Title:  Need  to  rehabilitate  the  people  who  were  displaced  due  to

 establishment  of  Rocket  Launching  Station  in  Thumba,  Kerala.

 DR.  SHASHI  THAROOR  (THIRUVANANTHAPURAM):  Thank

 you  so  much,  Mr.  Speaker,  Sir,  for  allowing  me  to  raise  an  important

 matter  during  Zero  Hour.

 In  1962,  when  the  Indian  Space  Research  Organisation  (ISRO)

 wanted  to  establish  a  Rocket  Launching  Station  in  my  Constituency,  in

 Thumba,  the  people  of  Thumba  and  the  Latin  Catholic  Church  agreed  to

 give  up  their  residential  and  church  lands  based  on  an  understanding.

 It  was  decided  that  land  and  employment  would  be  provided  to  the

 900  families  displaced  by  the  construction,  especially  fishermen,  who

 had  lost  their  daily  earnings  and  their  livelihoods.  This  consolidated

 into  a  formal  agreement  between  Dr.  Vikram  Sarabhai  and  the  Pallithura

 Coordination  Committee  on  a  April,  1970.

 But  to  this  day,  of  all  these  900  families,  only  210  people  have  been

 provided  land  and  jobs.  I  have  been  informed  by  my  constituents  that

 the  VSSC  has  been  including  outsiders  while  it  ignores  those  whose

 parents  and  grandparents  gave  up  their  land  for  the  nation,  gave  up  their

 land  for  our  space  facilities.

 Hence,  I  urge  the  Government  to  be  sensitive  to  these  displaced

 families  and  fulfil  their  promises  in  letter  and  spirit.

 I  am  sorry  that  our  good  Minister  In-charge  of  Outer  Space  has  just

 left.  But  I  hope,  it  will  be  communicated  to  him;  and  then  he  will



 respond  in  a  sympathetic  manner.

 Thank  you  very  much.

 माननीय  अध्यक्ष
 :

 श्री  मनीष  तिवारी  उपस्थित  नहीं।

 श्री  विष्णु  दयाल  राम  जी
 |
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 Title:  Regarding  Land  erosion  by  river  keol  in  Palamu  Parliamentary

 Constituency  of  Jharkhand.

 श्री  विष्णु  दयाल  राम  (पलामू):  माननीय  अध्यक्ष  जी,  मैं  आपका  ध्यान  अपने  क्षेत्र

 के  अति  महत्वपूर्ण  विषय  की  ओर  आकर्षित  करना  चाहता  हूं।  मेरे  क्षेत्र में  एक

 प्रखण्ड  है  चांदी।  उस  प्रखण्ड  का  कटाव  दोनों  ओर  से  हो  रहा  है।  एक  ओर

 कोयल  नदी  से  कटाव  हो  रहा  है  और  दसनी  ओर  सोन  नदी  से  कटाव  हो  रहा  है।

 कृषि  योग्य  सिंचित  भूमि  है,  उसका  बहुत  ज्यादा  नुकसान  हो  रहा  है  और  अब  तो

 मकान  भी  कटने  शुरू  हो  गए  हैं।  वहां  लोग  पलायन  के  लिए  मजबूर  हो  गए  हैं।

 झारखण्ड  सरकार  के  सिंचाई  विभाग  ने  जलशक्ति  मंत्रालय  को  एक  पत्र  लिखा  है

 और  यह  अनुरोध  किया  है  कि  गंगा  फ्लड  कंट्रोल  बोर्ड,  जो  पटना  में  स्थित  है,  के

 पदाधिकारियों  को  भेजकर  इसका  सर्वे  कराया  जाए  और  सर्वे  के  बाद  इम्बैंकमेंट

 बनाने  की  कार्रवाई कराई  जाए।

 अध्यक्ष  जी,  उस  प्रखण्ड  की  बहुत  ही  दयनीय  स्थिति  हो  रही  है,  इसलिए  मेरा

 आपसे  खासकर  निवेदन  है  कि  इस  मामले  को  देखने  का  कष्ट  करें।


